
Entrevista al professor Robert L. Devaney

Robert L. Devaney va néixer a l’estat de Mas-
sachussets, Nova Anglaterra, ara farà seixanta
anys. La seva carrera professional ha estat for-
tament lligada, després del peŕıode doctoral i
postdoctoral, a la Universitat de Boston (i més
concretament al grup de sistemes dinàmics del
Departament de Matemàtiques de BU), però
Barcelona ha estat per a ell una ciutat de re-
ferència, cosa que ha fet possible que el congrés
en ocasió del seu seixantè aniversari es faci
a Tossa de Mar, aquest mes d’abril de 2008
(http://math.bu.edu/bobfest/).

En la seva (llarga) carrera com a matemàtic,
cal destacar una proĺıfera suma de treballs de
recerca i, al mateix temps, una atenció molt
especial per la divulgació, tant a la societat en
general, com a la comunitat cient́ıfica o al col-
lectiu de docents (universitaris o d’ensenyament
secundari) de matemàtiques en particular.

Com a investigador, la seva carrera ha anat
evolucionant sempre dins de l’àrea de sistemes
dinàmics fins a estabilitzar-se en la dinàmica
complexa. Com ell mateix moltes vegades ex-
plica, la bellesa estètica i la riquesa topològica
dels conjunts que s’obtenen d’iterar famı́lies de
funcions senzilles el va captivar. La seva irrupció
en la dinàmica complexa no va ser, però, con-
vencional. Quan la majoria dels investigadors al
voltant dels anys vuitanta i noranta miraven d’-
explicar fenòmens lligats a funcions polinomials,
amb atenció especial en la famı́lia quadràtica,
ell va encetar l’estudi de les funcions enteres (o
meromorfes), com la famı́lia exponencial com-
plexa. Aquests treballs pioners són de referència
obligada de molts treballs actuals sobre aquest
tipus de funcions.

Però és ben clar que, com a matemàtic, De-
vaney ha esmerçat moltes energies a difondre
les matemàtiques, i els sistemes dinàmics de
manera molt particular, a tots els col.lectius re-
ceptius. Ha escrit i editat llibres de text per
a alumnes tant de secundària com d’universi-
tat o de doctorat, ha impartit una llargúıssima
llista de seminaris i col.loquis en universitats
d’arreu del món posant en relleu la seva capa-
citat de comunicació, ha dirigit més de deu te-
sis doctorals (dues de les quals a alumnes sor-
tits d’universitats catalanes, el Pau Atela i la
Núria Fagella), ha estat l’ànima del Fields Day
(en què, cada any, més de mil alumnes de se-

cundària de tot Massachussets passen un dia
parlant de matemàtiques i descobreixen la vita-
litat de la nostra professió), i manté una plana
web interactiva on hom pot jugar tot descobrint
nocions bàsiques de sistemes dinàmics com les
d’òrbita, convergència, peŕıode, caos, etc.; l’apar-
tat �Webs de matemàtiques� d’aquesta revista
us en parla. Totes aquestes activitats li han
valgut força premis i distincions al màxim ni-
vell nacional als EUA, com el (NSF) Director’s
Award o el Haimo Award.

Robert L. Devaney.

En els darrers anys la nostra professió està
patint molts canvis. Des de la perspectiva de la
recerca, cada cop és més competitiva i és més im-
portant trobar problemes que combinin la seva
aplicació i interès matemàtic. Des de la pers-
pectiva de la docència, els curŕıculums de ma-
temàtiques dels alumnes de secundària han patit
rebaixes substancials, o la més que notòria dava-
llada del nombre d’estudiants a les aules de les
facultats de matemàtiques. Aprofitant la visita
del professor Devaney a Barcelona hem pensat
que podria ser interessant per als lectors de la
SCM/Not́ıcies fer-li algunes preguntes per veure
quines són les seves impressions de tot plegat.
Per tal de contextualitzar les preguntes, hem
dividit l’entrevista en tres parts.

La relació amb Barcelona i el congrés
d’abril

P. Recorda la seva primera visita a Barcelona?
Quan va ser?
R. Recordo molt bé, tant matemàticament com
personalment, la meva primera visita a Barce-
lona (i totes les que he anat fent després) l’any
1983. Vaig estar allotjat en un hotel molt a prop
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del passeig de Gràcia i vaig tenir l’oportunitat
de trobar-me amb molts matemàtics de Barcelo-
na que coneixia pels seus treballs. A més a més,
va ser en aquesta visita a Barcelona, que vàrem
portar els nostres fills a Europa per primer cop
i ells també en tenen un record molt bo. Sent
com sóc un amant de navegar i de l’òpera, tenir
el Liceu i el port a prop l’un de l’altre, amanit
amb els bars de tapes per fer un mos, i un munt
de bons matemàtics, fan de Barcelona la meva
ciutat preferida.
P. El Departament de Matemàtiques de la Uni-
versitat de Boston (BU) ha acollit molts joves
matemàtics per a fer la tesi doctoral o estades
postdoctorals. Quina és la seva experiència?
R. Durant els darrers anys un nombre alt de
matemàtics catalans han fet la tesi doctoral, es-
tades postdoctorals o, simplement, estades de
recerca a BU, i de la mateixa manera força estu-
diants meus de BU han tingut l’oportunitat de
treballar i/o visitar Barcelona. Aquesta interac-
ció ha estat extremament bona i productiva, per
la qual cosa estic molt agräıt a tots els qui han
fet possible aquestes col.laboracions al llarg dels
anys.
P. Com valoraria la relació cient́ıfica amb els di-
ferents grups de sistemes dinàmics a Barcelona?
R. He tingut força col.laboracions amb gent de
Barcelona, tant quan treballava en mecànica
celest com després en dinàmica complexa. I el
que és més important per a mi, molts dels meus
amics a Barcelona han continuat aquestes in-
teraccions amb estudiants meus d’arreu en di-
versos projectes de recerca.
P. Està content que el congrés per celebrar el
seu seixantè aniversari sigui a Catalunya?
R. A quin altre lloc ningú voldria celebrar-lo?
Seré feliç de poder tornar a Barcelona per com-
memorar qualsevol altra data. M’encanta aquest
lloc!

Recerca en matemàtiques

P. Va defensar la seva tesi doctoral l’any 1973
sota la direcció de Stephen Smale (premi field,
1966). Aquella va ser una època daurada pel que
fa als sistemes dinàmics, i s’hi van coure molts
dels conceptes clau com l’estabilitat estructural,
la ferradura de Smale, la noció de caos, etc. Qui-
na és, en la seva opinió, la influència de l’escola
de Smale en la realitat dels sistemes dinàmics
actuals?
R. Bé, primer cal remarcar que els sistemes

dinàmics, tal com els coneixem, vénen de més
lluny, de Poincaré i fins i tot abans. Però és
cert que Smale va donar un (nou) punt de vis-
ta topològic a la dinàmica. Abans de Smale,
com que l’estudi topològic era més senzill en
dimensions altes, es tendia a mirar a sistemes
dinàmics en dimensió alta, però amb l’exemple
de la ferradura (Smale horseshoe). Smale va po-
sar de manifest que estudiar sistemes dinàmics
en dimensió baixa era compatible amb estudi-
ar dinàmica, i prou interessant. Més encara, va
posar de manifest a la comunitat que no tots
els sistemes dinàmics són simples; al contrari, el
comportament caòtic és força comú. La comu-
nió d’aquests dos aspectes va promoure l’estudi
de sistemes dinàmics plans i posteriorment en
dimensió u (tant real com més tard complexa),
amb èmfasi especial al fenomen del caos.
P. Com vostè sap, a Catalunya (i més genèrica-
ment a tot l’estat espanyol i a molts altres päısos
europeus), la formació i la carrera professional
com a investigador molts cops es realitza dins de
la mateixa institució. En canvi als EUA aquesta
carrera es realitza en diverses institucions, fins a
trobar una situació professional estable. Quina
va ser la seva trajectòria professional després
de la seva tesi doctoral (abans havia obtingut
l’undergraduate degree al College of the Holy
Cross, Worcester, MA) fins a convertir-se en
professor a BU?
R. Un cop acabada la tesi doctoral l’any 1973,
vaig passar dos anys de postdoc a la Universi-
tat de Northwestern (Evanston, Chicago), on
vaig aprendre moltes coses de matemàtics tan
rellevants com Don Saari, Bob Williams, John
Franks i Clark Robinson. Després vaig anar a la
Universitat de Tufts (Medford, Boston, MA), on
vaig treballar amb Ziggy Nitecki. Casualment,
mentre era a Tufts, es va obrir una oportunitat
a la vëına Universitat de Boston (Boston, MA),
on estaven mirant de consolidar un equip de
treball en sistemes dinàmics. Tot i gaudir d’u-
na posició permanent a Tufts ,vaig pensar que
participar en aquest nou projecte era una tasca
engrescadora. Ara puc dir que va ser una molt
bona tria.
P. Ja hem vist que la seva carrera professional,
com és usual als EUA, va fer força canvis fins a
la seva estabilització a BU. Però el que potser
no és tan usual, és el canvi de ĺınia de recer-
ca poc després de finalitzada la tesi doctoral.
Què el va empènyer als anys vuitanta a deixar la
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mecànica celest (amb què havia treballat fins lla-
vors) i posar-se a treballar en una nova ĺınia de
recerca en estat embrionari com era la dinàmica
complexa?
R. De fet, la meva recerca va evolucionar al llarg
dels anys. La mecànica celest era un camp molt
atractiu amb moltes preguntes interessants i
dif́ıcils per treballar. Penseu que en aquell temps
hi treballaven matemàtics tan importants com
Kolmogorov, Arnold, Moser, etc. I els havien
precedit Poincaré, Lagrange, Legendre, etc. Aix́ı,
doncs, era una àrea que despertava l’interès de
molts matemàtics. La meva recerca en mecànica
celest es va anar centrant a estudiar la secció de
Poincaré per a alguns sistemes, la qual cosa em
va portar a estudiar sistemes dinàmics generats
per aplicacions (funcions) del pla que preserva-
ven àrea. Un cop era aqúı, em vaig interessar
per aplicacions planes més generals com l’apli-
cació d’Henon i finalment en sistemes dinàmics
en dimensió 1. En aquest punt de l’evolució ci-
ent́ıfica (som al voltant de 1980), igual que va
passar a molts d’altres matemàtics, vaig quedar
fascinat per les meravelloses imatges del conjunt
de Mandelbrot i el meu interès per la dinàmica
complexa estava servit.
P. Quin dels seus treballs primerencs en
dinàmica complexa creu que ha tingut més in-
fluència o n’està més orgullós?
R. Penso que del que estic més orgullós és del
meu treball en funcions transcendents, espe-
cialment de la famı́lia exponencial complexa
Eλ(z) = λez, i de les connexions entre dinàmica
i topologia que s’obtenen en estudiar aquestes
funcions (Cantor bouquets, indecomposable con-
tinua, etc). Cal emfasitzar que en els anys vui-
tanta molt pocs investigadors treballaven amb
funcions transcendents, atès que tothom es con-
centrava en funcions racionals. Curiosament, ara,
quan molts d’ells treballen amb funcions mero-
morfes transcendents, jo treballo més que mai
en funcions racionals...
P. Tot i que no podem oblidar que els pares de
la dinàmica complexa són Julia i Fatou amb
els seus treballs durant la dècada 1920–1930,
i tampoc no podem oblidar personatges tan
importants com Siegel, Baker o tants d’altres,
vostè pertany a la generació de matemàtics que
va iniciar un impuls important a la dinàmica
complexa coincidint amb el naixement de la
informàtica. Com veu el camp de la dinàmica
complexa després de trenta anys?

R. La dinàmica complexa ha experimentat, du-
rant aquest peŕıode, una infinitat de noves ĺınies
que inclouen l’estudi en dimensió superior, l’es-
tudi d’equacions diferencials complexes, l’estudi
dels espais dinàmics i de paràmetre de moltes
famı́lies, etc. Amb tot, almenys com jo ho veig,
som en un atzucac pel que fa a preguntes fona-
mentals de l’àrea, com ara la demostració de la
connectivitat local del conjunt de Mandelbrot.
Necessitem noves idees o mirar en altres bran-
ques de la matemàtica per poder fer un pas en
aquesta direcció. Certament, això passarà, però
quan i com, no ho sé.

Docència i matemàtiques

P. És conegut que el seu interès molt concret en
didàctica de les matemàtiques ve de lluny. Creu
que hi ha un problema quan els matemàtics han
d’explicar el que fan i per què ho fan?
R. Śı, certament els matemàtics tenim un pro-
blema en aquest punt. Tot i que hi ha altres
paràmetres a tenir en compte, un fet clau que
explica molt bé què ens passa és el �què en-
senyem�. Tots els estudiants dels EUA tenen
almenys dotze anys de cursos de matemàtiques
mentre són a l’escola primària, secundària i bat-
xillerat. I què és el que ells veuen/estudien? Els
expliquem geometria del segle quart aC, àlgebra
del segle xi, i si són molt aplicats i segueixen
interessats els expliquem càlcul del segle xvii.
Per tant, mai en tots aquests anys veuen res nou,
actual i interessant en el camp. Compareu això
amb altres branques de la ciència com biologia,
astronomia, enginyeria, etc. Els alumnes poden
percebre l’interès de tots aquests àmbits del co-
neixement, ja que veuen les seves aplicacions
o usos actuals. Molt probablement no poden
tenir un coneixement gaire profund d’aquestes
noves realitats, però almenys capten que són
interessants i actuals. Penso que, en la mesura
del possible, hem d’incorporar la matemàtica
contemporània als curŕıculums docents. Això no
només farà la nostra tasca docent més interes-
sant per a nosaltres mateixos sinó que farà la
matemàtica més interessant als nostres estudi-
ants.
P. En un cert sentit, l’interès per l’educació ma-
temàtica no és prou ben valorat per la comunitat
matemàtica més activa en recerca. Per què creu
que passa això?
R. Als EUA aquest és un problema important.
La raó de fons, no la sé. El que śı que sé és que

40



fins fa molt pocs anys no hi havia cap tipus d’in-
centiu per comunicar eficientment matemàtiques
al públic en general. Sovint vaig poder veure
com fer un pas en aquesta direcció era consi-
derat com un cert descrèdit a la meva carrera
com a investigador. Això, és clar, va ser equi-
valent a un süıcidi de la disciplina matemàtica,
ja que el públic en general i el govern en parti-
cular va anar perdent interès per donar suport
econòmic a res que tingués a veure amb la recer-
ca matemàtica. Imagineu un biòleg, un f́ısic o
un astrònom que no volgués comunicar els seus
últims descobriments o avenços a la societat: mai
passa ni passarà. Però ara això està canviant.
Penso que la incorporació dels ordinadors a la
recerca i, per tant, la possibilitat de visualitzar
les matemàtiques està tenint un impacte decisiu.
La NSF (National Scientific Foundation) està
posant cada cop més èmfasi en aspectes d’educa-
ció en ciències, i particularment, matemàtiques.
Conseqüentment, cada cop més investigadors de
primer nivell en matemàtiques estan involucrats
en activitats relacionades en docència.
P. Vostè és un dels impulsors de l’organització
dels Mathematics Fields Days. Podria explicar
una mica en què consisteixen?
R. Cada any organitzem dos Math Days a la
Universitat de Boston. Vénen uns cinc-cents o
sis-cents alumnes de batxillerat (cadascun dels
dies) i, bàsicament, els expliquem què és nou i en-
grescador en matemàtiques. Fem el mateix dos
cops a l’any a diferents ciutats dels EUA. Com
que ja fa quinze anys que l’activitat es porta a
terme, molts cops trobo gent que fa força anys
va venir, i encara recorda molt positivament la
trobada, cosa que m’omple de gratificació.
P. A Catalunya hi ha quasi bé unanimitat en el
fet que el nivell matemàtic dels estudiants de
matemàtiques de batxillerat és molt més baix
que fa uns anys. Hi ha la mateixa percepció als
EUA?
R. Śı, l’habilitat matemàtica és molt més baixa
que anys enrere. Però això també és cert en
moltes altres disciplines. Hom pot culpar la tec-
nologia o el context social com a causa d’aquest
fet. Però una de les raons és la tipologia d’estu-
diants que tenim a l’aula. Quan jo estudiava a
l’escola, els cursos de matemàtiques eren consi-
derats d’elit i, per tant, molts estudiants, i en
especial les noies, eren desanimats a cursar-los.
Ara, la cultura ha canviat força, i molta gent veu
interessant fer cursos de matemàtiques, sempre

que la seva profunditat no sigui massa elevada.
Això ens porta a l’aula una diversitat més gran
d’alumnes, i nous reptes per part dels professors
per mirar de donar a cadascú allò que busca.
P. Seguint els arguments anteriors, què creu que
podem fer des de la Universitat per motivar els
nostres alumnes?
R. Penso que una bona eina és promoure ac-
tivitats com el Math Day. D’aquesta manera
es pot treballar amb professors de secundària o
batxillerat, mostrant-los noves matemàtiques (i
més contemporànies) que poden explicar al seu
torn als alumnes que tenen a l’aula. Això farà
que l’interès dels estudiants per la matemàtica
vagi creixent i els estimularem a considerar les
matemàtiques com una eina útil i necessària.
P. En la majoria dels seus llibres (com, per
exemple, la nova versió del Hirsch–Smale sobre
sistemes dinàmics) fa una aposta clara per una
presentació qualitativa. Per què creu que aquesta
és una aproximació millor a la teoria?
R. Temps enrere, quan no pod́ıem usar els ordi-
nadors, l’única eina que teńıem per conèixer
les solucions de les edo era calcular-les. Els
matemàtics miraven de resoldre les equacions
anaĺıticament, molts cops sense èxit. La ma-
nera que tenien per sortir-se’n (quan l’equació
no tenia solució anaĺıtica) era canviar el model
per tal d’obtenir una equació que śı que es po-
gués resoldre. Recordo que, en un curs de f́ısica
quan anava a l’escola, l’equació del pèndol es
va convertir en una equació lineal que śı que
es podia resoldre, però que mostrava molt par-
cialment tota la riquesa dinàmica del pèndol.
Ara l’ús apropiat dels ordinadors permet resol-
dre numèricament i qualitativament les equaci-
ons i conèixer, almenys en primera aproximació,
què passa amb les solucions sense necessitat de
conèixer-les expĺıcitament.
P. Molts matemàtics de les nostres universitats
han après equacions diferencials estudiant la
primera edició dels Hirsch-Smale. Com va ser
que varen pensar de fer-ne una segona edició
revisada (on vostè n’és un dels autors)?
R. La raó és doble. La primera és que el lli-
bre va ser escrit quan els sistemes dinàmics, tal
com ara els entenem, estaven en un moment
molt germinal. Nocions bàsiques com la de ca-
os només són introdüıdes de forma tangencial
en la primera edició. La segona raó és que la
primera edició va ser escrita bàsicament per ma-
temàtics (només cal mirar el nivell d’àlgebra
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que cal per llegir-la). Ara, almenys als EUA,
molts estudiants d’aquest tipus de cursos prove-
nen de moltes àrees diferents (enginyers, biòlegs,
economia, etc). Com a conseqüència d’això, els
autors inicials volien fer arribar el llibre a una

audiència molt més gran i afegir-li algunes de
les aportacions dels últims temps a problemes
presentats a l’edició anterior. És aix́ı que varen
encarregar-me la nova edició.

Xavier Jarque i Núria Fagella
UB

Premis

Premi Abel 2008 per a Thompson i Tits

El Premi Abel 2008, ha estat atorgat conjuntament a John Griggs Thompson (graduate research
professor a la Universitat de Florida) i Jacques Tits (professor emèrit al Collège de France) �for
their profound achievements in algebra and in particular for shaping modern group theory�, segons
diu textualment el text de nominació de la Norwegian Academy of Science and Letters, que és
l’organisme que atorga aquest prestigiós guardó anual, des de 2003.

A continuació, reprodüım dos textos de Arne B. Sletsjφe sobre el treballs pels quals han merescut
aquest guardó (podeu trobar els originals al web del premi Abel, http://www.abelprisen.no/en/). La
traducció és de Josep Rubió de la UPC.

John Griggs Thompson. Jacques Tits.

Per què es concedeix el Premi Abel 2008
a John G. Thompson?

El Comitè Abel escriu sobre John Griggs
Thompson a la menció per al premi Abel 2008:
Thompson va revolucionar la teoria dels grups
finits provant teoremes extraordinàriament pro-
funds que van posar els fonaments de la clas-
sificació completa dels grups finits simples, un
dels èxits més grans de les matemàtiques del
segle xx.

Aqúı el Comitè Abel es refereix a l’enorme
projecte internacional conegut amb el nom de
Classificació dels Grups Finits Simples, que va
començar durant la dècada dels cinquanta i
va acabar als voltants de l’any 1980. Daniel
Gorenstein, que va tenir una visió de conjunt de
tot el projecte i que el va conduir a un final amb

èxit, més tard va escriure: la classificació dels
grups finits simples es va completar el febrer de
1981.

Poca gent podia imaginar que aquesta eta-
pa s’assoliria en tres dècades. Els grups sim-
ples són els àtoms de la teoria de grups; essent
simples, són les peces fonamentals constitutives
de tots els altres grups finits. Una classificació de
tots els grups finits ha de començar, per tant,
amb els grups simples.

En el Congrés Internacional de Matemàtics
d’Amsterdam, l’any 1954, Richard Brauer va
suggerir una estratègia per a la compleció d’a-
quest projecte. El comentari final de Gorenstein
es referia a una de les demostracions més re-
marcables de la història de les matemàtiques.
Aquesta demostració abraça més de mil pàgines

42


